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Zápis z jednání 
Výboru pro rozvoj strategických projektů, životní prostředí a MA 21 Zastupitelstva 

Kraje Vysočina č. 2/2022  
konaného dne 23. 2. 2022 - videokonferenčně 

 
Přítomni: 

1. Martin Hyský (předseda) 7. František Mládek 

2. Karel Borek 8. Josef Homolka 

3. Ludmila Řezníčková 9. Josef Číž 

4. Jiří Pykal (místopředseda) 10. Jiří Antonů 

5. Ladislav Stalmach 11. Iveta Fryšová (tajemnice) 

6. Petr Ryška  

 
Nepřítomni (omluveni): 

1. Monika Oborná 3. Martin Mrkos 

2. Jan Brožek   

 
Hosté: 

1. Pavel Hájek (radní kraje) 

2. Roman Bence (OS KOVO) 

3. Pavel Bartoš (KrÚ, odbor dopravy a silničního hospodářství) 

4. Eva Horná (KrÚ, odbor životního prostředí a zemědělství) 
 
Program: 
1. Zahájení jednání, schválení programu, kontrola zápisu; 

2. Veřejná doprava: 

- Optimalizace jízdních řádů v roce 2022; 

3. Vysokorychlostní trať – aktuální informace; 

4. Řešení problematiky klimatické změny v Kraji Vysočina; 

5. Čistá Vysočina 2022; 

6. Kampaň „Kraj v pohybu“; 

7. Hospodářsky a sociálně ohrožená území kraje; 

8. FOND VYSOČINY – návrh na poskytnutí dotací z programu MÍSTNÍ AGENDA 21 a ZDRAVÍ 

2030 v KRAJI VYSOČINA 2022; 

9. Diskuze, různé; 

10. Závěr. 

 

1. Zahájení jednání, schválení programu, kontrola zápisu 
Martin Hyský, předseda Výboru pro rozvoj strategických projektů, životní prostředí a MA 21 
Zastupitelstva Kraje Vysočina, přivítal všechny přítomné a zahájil jednání. Sdělil, že z důvodu 
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epidemiologické situace bylo jednání svoláno videokonferenčně. Dle počtu přítomných členů 
konstatoval, že je výbor usnášeníschopný.  
Přednesl návrh programu jednání, který byl 10 hlasy schválen. K zápisu č. 1/2022 nebyly 
vzneseny žádné připomínky a byl 10 hlasy schválen.  
 
2. Veřejná doprava – optimalizace jízdních řádů v roce 2022 
Pavel Bartoš informoval, že dochází ke stabilizaci jízdních řádů oblasti východního Třebíčska, 
kde proběhla 12. 12. 2021 jejich úprava. V polovině června bude realizována změna jízdních 
řádů v oblasti Žďárských vrchů. Do poloviny března je nutné mít odpřipomínkováno od 
dopravce, následně je teprve možné přistoupit k projednání jízdního řádu s dotčenými obcemi. 
Na prosinec je plánovaná realizace změny jízdních řádů v západní části Jihlavska. Kraj 
Vysočina má připravenou podobu jízdních řádů, aby byl schopen nahradit případné výpadky 
komerčních dopravců.  
V závěru informoval o výpovědi ze smlouvy od ČAD Blansko a. s. v oblasti Pelhřimovska. 
 
Na základě dotazu Jiřího Pykala pohovořil o licenci United Buses a autobusové lince České 
Budějovice - Telč - Brno. Členům výboru bude zaslán návrhový jízdní řád v podobě VDV. 
 
Ludmila Řezníčková požádala o zaslání výsledků veřejné zakázky po jejím ukončení.  
 
Členové výboru vzali předložené informace na vědomí. 
 
3. Vysokorychlostní trať – aktuální informace 
Martin Hyský sdělil, že Centrální komise Ministerstva dopravy ČR schválila studii proveditelnosti, 
která je k dispozici na webových stránkách Správy železnic: https://www.spravazeleznic.cz/vrt. 
Byla schválena varianta SK4, která počítá s dopravním terminálem v Pávově a napojením na 
konvenční trať Jihlava – Havlíčkův Brod. V oblasti Velkobítešska byla studie proveditelnosti 
schválena v tzv. kompromisní variantě, na které se většinově shodli zástupci mikroregionu. 
V této oblasti dojde ke snížení rychlosti na 120 km/h a v rámci jedné projektové dokumentace 
bude řešeno také s plánovaným obchvatem Velké Bíteše. Správa železnic pracuje na žádosti 
o aktualizaci Zásad územního rozvoje. Žádost bude předložena zastupitelstvu kraje 
k rozhodnutí, po němž bude vypsáno výběrové řízení na zpracovatele projektové dokumentace. 
Délka procesu aktualizace Zásad územního rozvoje se odhaduje na dva roky. 
 
Ludmila Řezníčková požádala o zaslání mapového podkladu. 
 
Členové výboru vzali předložené informace na vědomí. 
 
4. Řešení problematiky klimatické změny v Kraji Vysočina 
Členové výboru obdrželi s předstihem podkladové materiály. 
 
Martin Hyský uvedl, že v České republice jsou dva směry související s přístupem ke změně 
klimatu: 

- politika, jejímž předmětem je redukce antropogenních emisí skleníkových plynů 
(mitigace) – schválena Politika ochrany klimatu v České republice, jedná se o cíle 
a opatření na národní úrovni v 6 hlavních oblastech: průmysl, energetika, konečná 
spotřeba energie, doprava, zemědělství a lesnictví, odpady; 

- politika přizpůsobení se a posílení odolnosti vůči negativním dopadům změny klimatu 
(adaptace) - schválena aktualizace Strategie přizpůsobení se změně klimatu 
v podmínkách ČR pro období 2021-2030 (tzv. „Adaptační strategie ČR“), která definuje 7 
hlavních projevů změny klimatu a 11 nejvýznamnějších oblastí dopadů změny klimatu. 

Na krajské úrovni je řešeno v rámci přenesené i samostatné působnosti. Při schvalování 
Adaptační strategie ČR a jejího akčního plánu bylo krajům doporučeno mj. spolupracovat při 
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implementaci, a to zejména v oblastech koordinace připravovaných adaptačních opatření, 
zajišťování publicity a poskytování informací o realizovaných opatřeních přispívajících k adaptaci 
na změnu klimatu, pořizovat studie zranitelnosti, dopadů a zdrojů rizik souvisejících se změnou 
klimatu a výsledky zohledňovat v odpovídajících strategických či rozvojových dokumentech 
krajů. Dokumenty a aktivity, kterými se Kraj Vysočina zabývá změnou klimatu: Voda v Kraji 
Vysočina, Revitalizace či doplnění malých vodních nádrží ve vlastnictví Kraje Vysočina, Plán pro 
zvládání sucha a stavu nedostatku vody Kraje Vysočina, Propojování vodárenských soustav, 
EVVO, Principy zavádění environmentálních nástrojů v Kraji Vysočina.  
K tomu pak v současné době odbor regionálního rozvoje připravuje koncepční dokument, který 
by v první části zahrnoval stručný popis Adaptační strategie ČR a navazující akční plán, ve 
druhé části by byl z národních dokumentů výběr opatření, která jsou relevantní pro Kraj 
Vysočina. Třetí část bude návrhová. 
 
Usnesení 003/02/2022/VSP 
Výbor pro rozvoj strategických projektů, životní prostředí a MA 21 Zastupitelstva Kraje 
Vysočina 
bere na vědomí 
informace o řešení problematiky klimatické změny v Kraji Vysočina a 
doporučuje  
zastupitelstvu kraje pokračovat v přípravě a realizaci projektových záměrů, opatření a plánů, 
v zavádění environmentálních nástrojů v Kraji Vysočina k řešení problematiky klimatické změny 
v Kraji Vysočina, které jsou uvedeny v materiálu  VSP-02-2022-04. 
Usnesení bylo přijato 10 hlasy (0 proti, 0 se zdrželo). 
 
5. Čistá Vysočina 2022 
Iveta Fryšová podala informaci, že Kraj Vysočina realizuje tuto aktivitu již od roku 2009. 
Každoročně se zapojují jednotlivci i skupiny (obce, školy, spolky, neziskové organizace, firmy). 
Zapojilo se již 200 tisíc dobrovolníků, kteří posbírali téměř 900 tun odpadu. Akce byla vyhlášena 
1. ledna a přihlašování účastníků probíhá do konce února. Pro přihlášené sběrače budou 
připraveny balíčky s pytli a reflexními vestami, které budou začátkem dubna pomocí pověřených 
obcí distribuovány. Sběr odpadu bude probíhat od 11. do 24. dubna, odvoz od silnic nejpozději 
do konce května. Přihlášeno do letošního ročníku je již téměř 20 tisíc účastníků, 473 subjektů 
a 988 sbíraných úseků.   
 
Členové výboru vzali předložené informace na vědomí. 
 
6. Kampaň „Kraj v pohybu“ 
Iveta Fryšová sdělila, že vlivem pandemie onemocnění Covid-19 dlouho docházelo 
k nucenému omezování v řadě oblastí každodenního života obyvatel, včetně aktivního trávení 
volného času. Restriktivní opatření, ale například i obavy lidí z nákazy nebo zvýšené nároky na 
péči o blízké osoby mají za následek, že lidé nevěnují dostatečnou pozornost zdravému 
životnímu stylu, který je spolu s aktivním pohybem nedílnou součástí každodenní péče o zdraví. 
Proto vznikla myšlenka akce „Vysočina v pohybu“, která s ústupem pandemie podpoří návrat 
všech věkových skupin obyvatel k běžnému životu, kvalitní životosprávě a aktivnímu pohybu. 
Vyústěním této akce a doprovodné mediální kampaně bude tzv. týden sportu zdarma pro 
širokou veřejnost v posledním týdnu dubna 2022. Nabídka volných kapacit pro veřejnost 
v období 25. 4. – 1. 5. 2022, alespoň 5 hodin. Kraj Vysočina uhradí majiteli/provozovateli 
sportoviště náklady na pronájem. Registrace sportovišť je možná od 8. 2. na webové stránce 
www.vysocinavpohybu.cz. Kontaktním místem pro podrobnější informace je Odbor školství, 
mládeže a sportu KrÚ Kraje Vysočina.  
 
Členové výboru vzali předložené informace na vědomí. 
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7. Hospodářsky a sociálně ohrožená území kraje 
Iveta Fryšová uvedla, že v listopadu 2019 byl schválen základní rozvojový dokument ČR – 
Strategie regionálního rozvoje ČR na roky 2021 – 2027. V materiálu jsou definovány vymezené 
typy území: metropolitní území, aglomerace, regionální centra a jejich venkovská zázemí, 
strukturálně postižené kraje, hospodářsky a sociálně ohrožená území. Metropole a aglomerace 
zhruba odpovídají krajským městům, regionální centra většinou bývalá okresní města, 
strukturálně postižené kraje – Karlovy Vary, Ústí, Moravskoslezský kraj. Hospodářsky a sociálně 
ohrožená území jsou vymezena dle intenzity bytové výstavby, hrubé míry celkového přírůstku, 
indexu stáří, podílu nezaměstnaných osob a intenzity podnikatelské aktivity. Ministerstvo pro 
místní rozvoj ČR jako garant Strategie regionálního rozvoje ČR chce hospodářsky a sociálně 
ohrožená území řešit a hledá nejvhodnější cestu. Zapojen bude také kraj, který bude sloužit jako 
prostředník ke sbírání podnětů a předávání informací. MMR připravuje dotační titul, hledají se 
vhodná témata, řeší se alokace, možné bariéry, atd. Za každý kraj se nyní řeší jedno pilotní 
území.  
 
Členové výboru vzali předložené informace na vědomí. 
 
Z jednání se odpojil člen výboru Josef Číž. 
 
8. FOND VYSOČINY – návrh na poskytnutí dotací z programu MÍSTNÍ AGENDA 21 
a ZDRAVÍ 2030 v KRAJI VYSOČINA 2022 
Iveta Fryšová podala informaci, že program byl již vyhlášen, žádosti mohou zájemci předkládat 
v rozmezí 20. 1. až 7. 5. 2022. Pokud žadatel splní základní parametry, tak je podpořen do 
vyčerpání alokace. Bylo předloženo 18 žádostí, byly splněny všechny parametry, proto jsou 
zastupitelstvu kraje předkládány žádosti v hodnotě přes 1,1 mil. Kč. Mezi žadatele patří školy 
realizující program Škola podporující zdraví nebo obce jako realizátoři Místní agendy 21. 
Alokace není vyčerpána, proto je stále možnost předkládat projekty a ucházet se o podporu ze 
strany Kraje Vysočina.  
 
Členové výboru vzali předložené informace na vědomí. 
 
9. Diskuze, různé 
Termín příštího zasedání výboru byl stanoven na středu 20. 4. 2022 od 15:00 hodin. 
 
10. Závěr 
Martin Hyský poděkoval všem přítomným za účast a ukončil zasedání. 
 
 
 
Ing. Bc. Martin Hyský 
předseda Výboru pro rozvoj strategických projektů, životní prostředí a MA 21 Zastupitelstva 
Kraje Vysočina 
 
 
 
doc. RNDr. Iveta Fryšová, Ph.D. 
tajemnice Výboru pro rozvoj strategických projektů, životní prostředí a MA 21 Zastupitelstva 
Kraje Vysočina 
 
 
Zpracovala Dana Vrábelová dne 1. 3. 2022. 


